
Az Erdészeti Tudományos Intézet 
műszaki fejlesztési kutatásának múltja és jelene 

Az erdőgazdálkodás t é r in tő tu la jdonviszonyok vál tozása, 

az e rdőgazdaságok átalakulása, az egyre nehezü lő gazdasági 

helyzet s tb. r ányomta bé lyegé t az erdészet i gépek fejlesztésé

re, gyártására is. A je len legi mélypont ró l való e lmozdulás 

kezdeti jelei muta tkoznak az erdészet i gépek iránt é lénkülő 

érdeklődésben. A z erdészet i gépek hazai fejlesztését, gyártá

sát az erdészeti m u n k á k szükségszerű* gépesí tésének és a 

köl tségtakarékosabb magyar technológiák a lka lmazásának 

igénye indokolja. 

Az erdőgazdasági m u n k á k gépes í tésének kutatása hazánk

ban 1956-ban indult m e g , s 1965-től az ERTI -ben önálló 

osztály keretein belül folyt. A z ez irányú ku ta tómunka 1982-

től az elmélet i , a lapozó jellegű" műszaki fejlesztési, va lamint 

az alkalmazott , közvet len gyakorla t i igények kie légí tésére 

hivatott gépkísérlet i és gépvizsgálat i osztá lyokra tagolt szer

vezetben valósult m e g . 1988-től az ágazat műszaki fejleszté

sét szolgáló kutatásokat az intézet egy - összevont - osztálya 

végezte. 

A gépesítési kuta tások kezdeményezése , s - több mint 30 

éven át - vezetése dr. Szepesi László nevével fémjelzett. Ezen 

időszak e redményei m i n d a hazai , mind a nemzetközi tudo

mányos és gyakorla t i é letben mél tő el ismerést vívtak ki . 

Kezdetben az E R T I kuta tások a gépesí tés lehetőségeinek 

feltárására, a műszaki , gazdaságossági , munkahe ly i és egyéb 

tényezők ha tásának és összefüggéseinek e lemzésére , vala

mint a hazai lag - j e l l emzően a k e m é n y l o m b o s á l lományok

ban - a lkalmazható fakitermelési , valamint e rdőművelés i gé

pekkel szemben támasztot t köve te lmények meghatározására , 

i l letve a fejlődés fő i rányainak kijelölésére összpontosul t . 

A motorfűrészek beveze téséve l , va lamint a közelí tés gépe

sí tésének e l ső próbá lkozása iva l szinte egy időben kezdődött 

m e g egyszerű" szerkezetű, új - e lsősorban erdőművelés i -

gépek fejlesztése és gyakor la tban tö r ténő elterjesztése. A z 

E R T I alakította ki többek közöt t a fogatos köze l í tő kerékpárt , 

a c semete - és suhángkiemelőke t , az erdősí tések ápolására 

a lka lmas kul t ivátorokat , tárcsákat , talajmarőkat, az ül te tőgé

peket , a gyökérfésűt , a függesztett gödörfúrót , valamint szá

m o s m á s olyan eszközt , amit az e rdőgazdaságok m a is sikerrel 

használha tnak. A he tvenes é v e k e l s ő felében az osztály kifej

lesztet te a lejtős területek erdősí tésének, valamint a vágáste

rületek tuskőzás nélkül i felújításának gépsorai t is . 

A gépesí tés i kutatásban új szakasz t jelentet t a többcélú 

fak i te rmelő gépek megje lenése és elterjedése. Az intézet 

funkcionálisan vizsgált és minősí te t t szinte va lamennyi haza

ilag a lkalmazot t gépet . A he tvenes évek végén az osztály 

egyik fontos feladatát jelentette az ágazat géprendszere inek 

kidolgozása . E z e k a javaso l t technológiák mellett tar talmaz

zák az ajánlott gépek paramétere i t ( i rányt ípusok megjelölésé

vel) , valamint néhány olyan je l lemzőt , me lyek a gépek alkal

mazása szempont jából fontosak lehetnek. 

Az ese tenként központ i források ( O M F B , M É M - M Ü F A , 

O T K A stb.) bevonásáva l , d e döntően vállalati szerződéses 

kutatások keretében finanszírozott 1,5-2 év átfutási idejű fej

lesztések nyomán létrehozott gépek d ö n t ő többsége valami

lyen formában (szolgálati szabada lom, mintaol ta lom, újítás 

stb.) védet tséget is kapot t . 

Kép és szöveg: 
Dr. Boda Zoltán- Nyári István 



DR. K O S Z T K A M I K L Ó S 

A t e r m é s z e t k ö z e l i , t ö b b c é l ú e r d ő g a z d á l k o d á s m ű s z a k i fe j l esz tése 
Harmónia vagy konfliktus 

Fenti c ímmel az M T A Erdészet i Bizot tsága 1996. május 
2-án tudományos konferenciát rendezett . A konferencia idő
szerűségét az adta, hogy az utóbbi években je len tős változá
sok következtek be a műszaki fejlesztés keretfeltételeit meg
határozó e rdőgazdálkodásban . A befolyásoló politikai és tár
sadalmi vál tozások fő irányai: 

- a p iacgazdaság kialakulása, amely alapj aiban megvál toz
tatta a közgazdasági környezetet ; 

- a tula jdonviszonyok vál tozása, amely differenciálta az 
erdőgazdá lkodók és ezen keresztül az erdőgazdálkodás célja
inak súlypontját; 

- a közjóléti szolgál ta tások iránti társadalmi igények meg
növekedése , amely súlypontel to lódáshoz vezetett a többcélú 
erdőgazdálkodásban; 

- a társadalom fokozott é rzékenysége a természet és kör
nyezetvédelem iránt, amely a természetközel i e rdőgazdálko
dás megvalósí tását igényl i . 

A konferencia célja az volt, hogy bemutassa a hazai felté
teleket, ki tekintsen a k ö r n y e z ő országokban és Európában 
za j ló f o l y a m a t o k r a , m e g h a t á r o z z a a t ö b b c é l ú , t e r m é 
szetközeli e rdőgazdá lkodás igényeit és feltételeit a műszaki 
fejlesztéssel szemben , va lamint bemutassa ezekkel öszefüg-
gésben a műszaki fejlesztés hazai törekvéseit . 

A konferencia nyitó e lőadásában Gerely Ferenc „A vállal
kozói á l lamerdészet és a műszaki fejlesztés" kapcsolatát ele
mezte és ismertet te az Állami Privat izációs és Vagyonkeze lő 
Rt. elképzelései t . 

Eugen Rónay (Zólyom) ismertet te a szlovákiai átalakulá
sokat és azok nehézségei t , amelyek nagyban hasonl í tanak a 
hazai problémákra . A közgazdasági nehézségek, a vállalkozói 
munkavégzés , a megnövekede t t fakitermelési károsí tások 
mind újszerű megoldásoka t k ívánnak. Megállapít ja: „A gaz
daságossági s zempon tok mellet t az ökológiai hatásokat is 
f igyelembe kell venni . Olyan é r téke lő rendszert kell lé trehoz
ni, amely helyesen mnősí t i el járásaink műszaki és technoló
giai je l lemzői t , i l letve az extenzív és intenzív fakitermelési 
eljárásokat - a szakszerű és k íméle tes munkavégzés re való 
a lkalmasságot is é r tékelve ." Továbbgondolás ra é rdemes az a 
gondolata, hogy „a jő szándékú célok sajnos nem valósulhat
nak m e g ökonómia i okok miatt , mert h iányoznak a források 
a megnövekede t t köl tségek fedezésére. Pedig azzal a dekla
rációval , amely szerint ami ökológiai lag helyes , az gazdasá
gos is, csak egyet lehet ér teni ." 

Ewald Pertlik ( B O K U , Bécs) „Lépés a 3 . évezredbe -
erdésztechnikai e lképzelések az új E u rópá ba n" c. e lőadásá
ban összefoglalta azokat a műszaki fejlesztéssel összefüggő 
vál tozásokat és hatásokat , amelyeke t az ember iség tör ténelme 

folyamán elért, majd kitért azokra az újabb kihívásokra, ame
lyek a társadalom részéről az erdőgazdálkodás felé megnyil
vánulnak. Megfoga lmazza , hogy „Az erdőtechnikai tevé
kenység céljának a jövőben a következőképpen kell hangoz
nia: Opt imál is üzemgazdaság i e redmény minimális környe
zeti hatások mellet t" , ahol az op t imumot n e m a költségek 
m i n i m u m a je löl i . A műszak i fejlesztésről megállapította, 
hogy azt nem lehet egy szakterület ismeretével végezni , ha
nem olyan szakér tőcsoportokat kell kialakítani, amelyben 
több tudományterüle t egyenrangú szakemberei vesznekrészt . 
Rámutatot t arra is, hogy a közép-európai integrációs folyama
tokban a csat lakozni szándékozó országok erdőgazdáinak 
je lentős feladata lesz erdőtechnikai tevékenységeik ökológiai 
ér tékelése és bizonylatolása, min t ahogy azt Kanada és a 
skandináv országok rendkívül i gazdasági érdekeik miatt már 
igen korán e lkezdték. 

Koloszár József (EFE) „ A fatermesztés igénye a műszaki 
fejlesztéssel s z e m b e n " c ímmel megtartot t e lőadásában meg
állapítja: „Gyakran ha l lom azt a szélsőséges véleményt, mely 
szerint a természetközel i e rdőgazdálkodás legnagyobb ellen
sége a gépesítés, az erdők túlzott feltárása. Ez a vélemény 
természetesen nem fogadható el, mivel ma a világon nem 
képze lhe tő el e rdőgazdá lkodás gépek és szállításra alkalmas 
úthálózat nélkül . Ugyanakkor azt is el kell mondanom, hogy 
az idézett állítás, h a szélsőséges is, de teljeséggel nem alapta
lan. Előfordult az utóbbi évt izedek erdészeti gyakorlatában -
n e m is túl ritkán - , hogy gazdasági kényszerből vagy gazda
sági célok erőltetett megvalósí tása véget t a gépesí tés nagyobb 
hangsúlyt kapott , mint az ökológia. Igen gyakran a rendelke
zésre álló technika határozta m e g az erdőművelés i tevékeny
séget és n e m fordítva." E lőadásának további részében részle
tesen e lemezte a szapor í tóanyag- termesztés , az erdősítés, vé
gül az erdőnevelés igényeit a gépesítéssel szemben. 

Tóth József (ERTl) a „Műszaki fejlesztés és erdővédelem" 
kapcsolatát e l emezve kitért a korszerű vegyszeres kezelések 
térhódítására és az ezek alkalmazását lehetővé t evő fejlett 
műszaki mego ldások ismertetésére. Az erdővédelem terüle
tén a műszaki fejlesztésnek há rom fő irányát je löl te ki: 

- a katasztrófa sújtotta területeken a gyors faanyagmentés 
eszközeinek fejlesztése, 

- a vegyszereket a fa gyökérzőnájába juttató szerkezet (pl. 
pajorok kártételénél) , 

- a légi vegyszeres kezelés egyenletességét javító fejlesz
tés. 

Horváth Béla „A fatermesztés gépesítésfej lesztése" téma
körben megfoga lmazta a gépesítéssel kapcsolatos általános 
követe lményeket , amely szerint azok: 



- igazodjanak a strukturális átalakulás követelményeihez, 
- megfelelő" rugalmasságot biztosítsanak a fatermesztési és 

fahasználati technológiák megvalósításához, 
- költségtakarékos technológiák megvalósítását tegyék le

hetővé, 
- feleljenek meg a szigorodó környezetvédelmi és minő

ségi követelményeknek. 
Előadásának további részében választ adott a fatermesztés 

és az erdővédelem szabta feltételek megvalósításának hazai 
lehetőségére. Végezetül összefoglalta a további teendőket: 

- súlypontos feladatként kell kezelni a hazai gépgyártás 
felfuttatását, különösen az adapterek gyártásának területén, 

- előtérbe kell helyezni a mezőgazdasági traktor-erőgépre 
szerelhető adapterek fejlesztését, 

- a speciális célgépek fejlesztése csak akkor indokolt, ha 
azzal olyan különleges feladatokat lehet megoldani, amelyek
re a piacon nem áll rendelkezésre megoldás, 

- fel kell újítani az erdészeti gépek funkcionális vizsgála
tát, ami alapja a gépfejlesztéseknek és a korszerű" gépüzemel
tetésnek. 

A fahasználat igényeit, lehetőségeit és a lehetséges megol
dásokat Marosvölgyi Béla (EFE) elemezte „Műszaki igények 
és fejlesztési lehetőségek a fahasználatban" címmel. Megál
lapította, hogy 

„- a magyar erdőterület és állományjellemzők nem változ
tak meg, így a 10 évvel ezelőtt elképzelt géprendszer jelenleg 
is megfelelne, 

- a tulajdonviszonyokban bekövetkező változások a gépe
sítés szakmai lehetőségeit az államerdészet területén javítot
ták, a nem állami erdőkben a gépesítés lehetőségei romlottak 
(kis és szőrt erdőterületek stb.), 

- a gépesítés gazdasági lehetőségei mindkét területen rom
lottak, a faexport piaci pozícióromlása a devizaigényes gépe
sítés lehetőségeit szűkítették, 

- a gépesítés várhatóan három területen és területenként 
nagymértékben eltérő módon folyik majd", a három terület: 
az államerdészet, a kényszervállalkozói szféra és a valódi 
vállalkozók, A fahasználat műszaki fejlesztésének feltételeit 
a következőkben látja: 

„ - az erdészettechnikai követelményrendszer korrekt meg
határozása, illetve az új igényekhez igazodó újrafogalmazása, 

- a befogadó technológia korszerűsítése-fejlesztése, vala
mint ezek kutatása, 

- a fogadó-fenntartó infrastruktúra megteremtése, 
- a gépesítés és gépüzemeltetés hatékony feltételrendsze

rének kialakítása." 
„Az erdőfeltárás és az erdészeti útépítés új törekvései"-t 

Kosztka Miklós (EFE) mutatta be. Megállapította, hogy az 
erdőfeltárás és az erdészeti útépítés csak akkor hat kedvezőt
lenül a környezetre, ha azok megvalósítása szakszerűtlen. 
Felhívta a figyelmet arra, hogy az elvtelen költségcsökkentés 
műszakilag, ökológiailag és ökonómiailag egyaránt kedve
zőtlent feltárőhálózat kialakulását okozza. Hangsúlyozta, 
hogy a feltáróhálózatot az erdő infrastruktúrájának kell tekin

teni, és azt területfeltáró hálózatként kell kialakítani. Ennek 
érdekében: 

- át kell alakítani az erdőfeltárás fogalmi rendszerét, 
- új hálózattervezési módszert kell kidolgozni, majd ennek 

alapján a meglévő feltárási terveket aktualizálni kell. 
Az erdőfeltárás fogalmi rendszerének átértékelésekor: 
- át kell fogalmazni az erdészeti szállítás fogalmát, a 

szűkebb értelmű anyagmozgatás helyett a fogalom tágabb 
értelmezését kell megadni, 

- szemléletében meg kell változtatni a feltáróhálózat helyét 
és értelmezését az erdőgazdálkodásban, és azt az erdő infrast
ruktúrájának kell tekinteni, 

- a kizárólag közgazdasági indokok helyett minden hatás 
elemzésére támaszkodó érvrendszert kell kidolgozni a háló
zatok kialakításához, 

- át kell értékelni az optimális útsűrűség fogalmát, 
- ki kell alakítani a feltárőhálőzatok új tagolását, és ennek 

alapján ki kell dolgozni a feltárási koncepciókat. 
Az erdészeti útépítésekről megállapította, hogy a tervezési 

elvek megfelelőek, azok korszerűsítése folyamatban van. A 
problémák főként a kivitelezés területén fordulnak elő, ame
lyet a beruházó és a támogatást adó bevonásával végzett -
megfelelő műszaki előírásokra támaszkodó - műszaki ellen
őrzéssel lehetne megszüntetni. Végül megfogalmazta a ter
mészet- és környezetvédelem szempontjából etikus mérnöki 
magatartást. 

„Szakmai kihívás 
+ anyagi gyarapodás" 

A S z o v j e t u n i ó b a n v a g y u t ó d á l l a m a i b a n v é g z e t t er

dő- és fa ipar i m é r n ö k ö k j e l e n t k e z é s é t v á r j u k : 

* s z a k é r t ő i l is ták ö s s z e á l l í t á s á h o z , 

• külföld i tartózkodássa l járó , jó l f izetett , szé p fel -

adatokra új m u n k a t á r s a i n k k i v á l a s z t á s á h o z , Illet-

ve a  lehetsége s személyekrő l ada tbáz is k iép í té 

s é h e z . 

Ajelentkezéseketvárja ástovábbiinformációkatad : 

HerpayZsuzsanna humánpolitika i igazgatóhelyette s 

Cím: Érdér t Rt . 1054 Budapest, Akadémia u . 1-3 . sz. 

Telefon: 1122-892 
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Az új e lveknek megfele lően kialakított feltáróhálőzat már 
nemcsak a faanyagmozgatás t szolgálja, h a n e m az a társada
lom által megköve te l t többcélú, ta r tamos e rdőgazdá lkodás 
infrastruktúrája lesz . A z ebbő l s zá rmazó többle t te rheke t 
azonban az erdészet i ú tép í tések támogatásán keresztül a tár
sada lomnak vállalni kell . 

Csóka Péter (ERSZ) „Az erdészet i szakigazgatás informá
c ió- rendszere" c. e lőadásában bemuta t ta annak kialakulását , 
fő je l lemvonása i t és fej lesztésének irányait . A z e lődök mun
kájának mél ta tása mellet t i smertet te az új adattárról szóló 
e lképzeléseket is , ame lyek az erdőtervi felvételi ál lapot és az 
idők folyamán lezajló va lamennyi vál tozás egyet len re lác iós 
adatbázisba fűzésével az e rdő te rvek tervnyi lvántar tás szerke
zetét igyekeznek leképezni . Az e lőadás foglalkozott a térin
formatika a lka lmazásának eddigi e redményeive l és lehetősé
geivel is, hangsú lyozva , h o g y a szakigazgatás információs 
rendszer köve tkező generációja már minden bizonnyal a GIS 
kínálta lehe tőségek k iaknázására fog törekedni . 

Németh József ( F A K I ) „A fahasznosí tás időszerű műszaki 
fejlesztési fe ladatai"-nak ismer te tésekor bemuta t ta az európai 
és a hazai fahasznosí tás helyzetét és azokat a kitörési pontoka t 
és lehetőségeket , ame lyek a hazai fahasznosítást e r edménye 
sebbé tehetik. A sok adattal a látámasztot t e l emzés a fagazda
ságok számára megad ja a fahasznosí tás polit ikáját. 

Marosi György „A műszak i fejlesztés anyagi feltételei"-t 
e lemezte . Bemutat ta , hogy a műszak i fejlesztésre fordítható 
eszközök h á r o m forrásból származnak: 

- az e lszámolt amort izációból , 
- a mér leg szerinti nyereségből , 
- va lami lyen kü l ső forrásból. 
Ezek felhasználásáról megállapít ja: 
- az ér tékcsökkenés i leírást a gazdá lkodók n e m fordítják 

beruházásra ; 
- „azokban az országokban , ahol az erdőterüle tek egy 

részét nagy magánerdő- tu la jdonosok birtokolják, ott ezek a 
műszaki fejlesztés él lovasai . Az állami e rdők inkább a közcé
lok megvalós í tására he lyez ik a hangsúly t . Hazánkban az ál
lamerdésze tnek a két cél teljesítését együt t kell felvállalni; 

- a kü l ső források azokat a támogatásoka t foglalják ma
gukban , „amelyek akkor indokol tak , ha az e r d ő pénzbel i 
hozamai n e m érik el a szükséges mértéket ; a védelmi és az 
egészségmegőrzés i szolgál ta tások biztosí tása az e l fogadható
nál nagyobb m é r t é k ű köl t ségnövekedés t vagy hozamkiesés t 
okoz . " 

„ A vál tozó szemlé le tű e rdőgazdá lkodás problémái ra a vá
laszt nagyrészt az á l lamerdésze tnek min t „ innovációs motor 
nak" és a kuta tásnak kell megadn i . E két terület szorosabb 
együ t tműködése azért is k ívánatos , mert a kutatás ál lami 
f inanszírozása je lentősen csökken t az utóbbi években . Ez a 
tendencia nagy valósz ínűséggel n e m vál tozik meg . A z e rdő-

AzÖTVENÉVESfennállását ünneplő ' AFZ némettestvérlap 

júliusi számában ismertett e olvasóiva l Egyesületün k sze -

gedi közgyűlésének eseményeit . 

gazdá lkodás viszont az új k ih ívásoknak csak akkor tud meg
felelni, h a sze l lemiekkel és anyagiakkal kel lően felszerelve 
lát neki a p rob l émák m e g o l d á s á n a k . " 

Szebeni László (Nagykunság i E F A G Rt.) a „Műszaki fej
lesztés a gazdá lkodói gyakor la tban" c í m ű előadásában rámu
tatott arra, .hogy azt c sak a társadalmi munkamegosz t á s kiala
kult rendje szerint több szerep lőnek együt tesen kell megolda
ni. Megál lapí tot ta , hogy h iányz ik a műszak i fejlesztési politi
ka, n incs koordinác ió , n incs kutató-fej lesztő profi szervezet 
és n incs gyártó s e m (csak kapac i tás van ) . " Mindezek el lenére 
„a gazdá lkodó szervezetek stratégiai fontosságúnak tartják az 
e rdőgazdá lkodás műszak i fejlesztését, mert enélkül nincs 
e lőre lépés . A műszak i fejlesztés igényén túl j e l l e m z ő a rend
sze r szemlé l e tű g o n d o l k o d á s (ökolőgia - technológia -modul 
r endsze rű technika) , a zEU-konfo rmi t á s , az energiatakarékos, 
környezetbarát , k íméle tes m u n k a v é g z é s r e való törekvés" . 

A t émához hozzászó l t Sólymos Rezső. Megál lapí tot ta , 
hogy az erdészet i műszak i fejlesztés az erdőgazdálkodás 
kulcsfontosságú kérdése . Az egyes szakterületeket ér in tő ma
gas szintű e lőadások közül azonban hiányzot t az átfogó, er
dészet i műszaki fejlesztési koncepció t megfoga lmazó előa
dás . Tör ténelmi át tekintés alapján megál lapí tot ta , hogy a ha
zai e rdőgazdá lkodás olyan korszakban és olyan állapotban 
van, amikor halaszthatat lan az átfogó erdészeti poli t ika és 
b e n n e az erdőgazdálkodás-fej lesztés i koncepció kidolgozása. 
E n n e k megalkotására - mivel az erdőgazdálkodásér t felelő
sök n incsenek itt - az M T A Erdésze t i Bizot tságának védnök
sége alatt alakult b izo t t ságnak kell vál lalkozni (Erdőgazdál
kodás-fejlesztési Tanács ) . E z a szervezet - széles k ö r ű szak
mai bázisra t ámaszkodva - néhány év alatt k idolgozhatná az 
erdőgazdálkodás-fej lesztési p rogramot . E z egyben belépőt 
j e len tene az E U - b a is. 

Az ülés e r edményekén t megfoga lmazha tó , hogy elsőrendű 
feladat az átfogó erdészet i fejlesztési pol i t ika kidolgozása, 
majd m e g kell oldani azokat az ál talános feladatokat, amellyel 
az erdészet technikai kérdéseket a társadalom felé meg kell 
je lení teni : 

- ki kell alakítani az e rdőgazdá lkodás műszaki tevékeny
ségének arculatát; 

- az erdőgazdálkodásró l készítet t tájékoztatókban a bioló
giai j e l l egű tevékenységek mellet t hangsúlyozni kell az erdő
gazdá lkodás megvalós í tásában elengedhetet len műszaki be
avatkozások fontosságát; 

- megfe le lő képet kell kialakítani a társadalomban az er
dőgazdá lkodás műszak i kérdései ről . 

Az e lhangzot takból egyér te lműen kiderült , hogy a többcé
lú, természetközel i e rdőgazdá lkodás n e m nélkülözheti a mű
szaki megoldásoka t , ezért műszak i fejlesztésre és erdészeti 
műszak i kuta tásokra továbbra is szükség van. Arra a kérdésre, 
hogy a technika a lka lmazása konfl iktus vagy harmónia, E. 
Rónay gondolata ival lehet válaszolni , amely szerint: „nyu
godtan kijelenthetjük, hogy a műszak i fejlesztés és a többcélú, 
természetközel i e rdőgazdá lkodás közöt t lehet és sok esetben 
már van is ha rmónia . C s a k el ke l lene érni az ilyen je l legű 
e rdőgazdá lkodás megbecsü lésé t és köl tségeinek megtérí té
sé t . " 
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Szegélyvédelem a gyökérrontó tapló ellen 

Erdeifenyő-állományainkban jelenleg is a gyökérrontó tapló 
Heierobasidion annosum (Fr.) Bref okozza a legkiterjedtebb 
károkat. Országosan 1200-1500 hektárra tehető évente a fertő
zéssel érintett állományok nagysága. Elsősorban a homoki feny
vesekben jelentkezik a kár, mivel az itt kialakuló jellegzetes 
kiterjedt horizontális gyökérzet eszményi feltételeket teremt a 
gomba terjedéséhez. 

A kórokozó spórái a fagyos napok kivételével egész évben 
folyamatosan képződnek. Az elsődleges fertőzés leginkább a 
tisztítások, gyérítések alkalmával hátramaradó friss tuskók vá
gáslapján következik be. A gombafonalak évi 1 m-es növekedési 
sebességgel terjednek a gyökerekben, s a gyökérérintkezések 
révén képes másodlagosan fertőzni az egészséges fákat is. A 
kórokozó a Pinus-fajoknál a szíjácsot támadja, így a fertőzött fák 
rövid időn belül elpusztulnak. Az egy pontból sugárirányba 
haladó fertőzés következtében alakulnak ki a jellegzetes pusztuló 
foltok az állományokban. A kórokozó éves növekedési sebessé
géből és az állományban lévő fák sor- és tőtávolságából könnyen 
kiszámítható, hogy a fertőzést követően mekkora kiterjedésű folt 
képződhet az adott állományban. 

Dr. Pagony Hubert a 80-as évek elején hatékony biológiai 
megelőző védekezési eljárást dolgozott ki a kórokozó megféke
zésére. Ennek lényege, hogy egy antagonista szaprofita gomba
faj, az óriás terülőgomba Penhphora gigantea (Fr.) Massee 
spóraszuszpenzióját kijuttatva a friss tuskókra, meggátolható a 
gyökérrontó tapló megtelepedése, elsődleges fertőzése. A PE
NOFIL márkanéven forgalmazott készítmény a nevelővágások
ban alkalmazva - immár több mint egy évtizedes vizsgálat ered
ményeként bizonyítottan j ó hatásfokkal - képes jelentősen csök
kenteni a gyökérrontó tapló okozta károk mértékét. A szer alkal
mazása azonban az elmúlt néhány évben jelentősen csökkent, így 
várható a gomba kártételének gyors növekedése, amit jeleznek 
az Erdészeti Figyelő Jelzőszolgálathoz érkező adatok is. 

A védekezések drasztikus csökkenésének okai sokrétűek, bár 
megítélésünk szerint leginkább azzal magyarázható, hogy a meg
előző védekezés eredménye korántsem oly látványos, mint pél
dául a lombfogyasztó rovarok elleni vegyszeres permetezésé. 

A kórokozónak az állományban való megtelepedését követő 
néhány év múltán a pusztuló foltok növekedése rohamossá és 
látványossá válik. Ez különösen szembetűnő akkor, amikor a 
kezdetben különálló kisebb foltok összenőnek. Ilyen esetekben 
gyakran az egész állományt idő előtt le kell termelni. 

A gyökérrontó tapló okozta, foltszerűen jelentkező pusztulás 
megfékezésére dolgoztunk ki a H M Kaszó Erdőgazdaság Rt. 
területén egy védekezési eljárást. Ennek segítségével lokalizál
ható a fertőzés, azaz megállítható a pusztuló folt további növe
kedése. 

Az eljárás folyamán abból indultunk ki, hogy a kórokozó 
másodlagos fertőzése sugárirányban, a gyökereken keresztül tör
ténik. Amennyiben a fertőzött és egészséges gyökerek közötti 
kapcsolatot sikerül megszüntetni, úgy a kórokozó tovaterjedése 
a pusztuló foltok szegélyén megállítható. 

1988-ban Kaszópusztán a Szenta 29 A 21 éves erdeifenyő-ál
lományban a gyökérrontó tapló fertőzése következtében kiala
kult kisebb foltokban - ahol az elhalt fák tövében már megjelen
tek a termőtestek is - állítottuk be a kísérleteket. Az egyes foltok 
átmérője öt és tíz méter körül mozgott. Ezek közül kettőben 3-5 
mszélességbenaszegélyekenkivágtuk azegészséges fákat, majd 
ezek tuskóit színezett PENOFIL spóraszuszpenzióval kezeltük. 
A kör szélein elhelyezkedő egészséges fákat festékkel megjelöl
tük. 

Kontrollterületként egy másik fertőzött és közel azonos mé
retű foltot jelöltünk ki, amelynek szegélyén ugyancsak megjelöl
tük az egészséges fákat. 

Hat hónap múlva újra felkerestük az állományt és a kezelt 
tuskókból korongokat vágtunk, amelyeken rövid inkubációs idő 
után azonosítani tudtuk az óriás terülőgombát. Ez egyértelművé 
tette, hogy a mesterségesen kijuttatott antagonista gomba sikere
sen megtelepedett a tuskókon, és évi 1,5 m-es növekedési sebes
sége révén hamarosan teljesen átszövi az egész gyökérrendszert, 
lehetetlenné téve a gyökérrontó tapló tovaterjedését az egész
séges élő fák irányába. Egy évvel a kezelést követően a tuskók 
felületén megjelentek az óriás terülőgomba viaszszerű bevonatot 
képező szürkésfehér termőtestei is. 

Évente visszatérve a kísérletek helyszínére azt tapasztaltuk, 
hogy a kezelt foltok mérete nem változott, azaz n e m terjedt 
tovább a pusztulás, míg a kontroli-foltban évről évre újabb fák 
halnak el a szegélyeken. 

A vizsgálatok azt mutatják, hogy az eljárás alkalmazásával 
sikeresen lokalizálható a gyökérrontó tapló fertőzése. Ugyanak
kor feltétlenül rá kell mutatnunk a megelőző kezelések szüksé
gességére, mer tcsakennekrévén fékezhető meg akórokozó nagy 
területű elterjedése, károsítása. 

márkakereskedés 
Erdészeti, kertészeti gépek, tartozékok, alkatrésze k 
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T Ö R Ö K A N D R Á S 

A Hubertusz-szindróma 
^ 

Először öt évvel ezelőtt jártam a Sümegi Erdészet huber-
tuszi bükköseiben, néhány erdőfelügyelő kollégámmal. Az 
ott dolgozó szakemberek nagyon érdekes jelenségre hívták fel 
figyelmemet. Extrazonális bükköseik felújításakor azt tapasz
talták, hogy az állomány alatt megjelentújulat élt néhány évet, 
azután fokozatosan eltűnt. Bejártuk az egész területet, minde
nütt volt újulat, látszólag ép, egészséges, de 30 cm-nél na
gyobb nem volt egy szál sem. 

Időközben saját felügyeleti területemen is hasonló jelen
ségre lettem figyelmes. A jól indult bükkfelújítás magassági 
növekedése lelassult, annak ellenére, hogy jók voltak a fény
viszonyok, s az üde, Asperula odorata típus is kedvező felté
teleket jelentett. A bükkújulat első ránézésre egészségesnek, 
vadkármentesnek tűnt. Közelebbről szemügyre véve több 
fiatal újulatot, azt tapasztaltam, hogy a gyűrűzések (a csúcs-
rügy alapi részének gyűrűszerű képződménye a vezérhatjá-
son) szabálytalanul, változó hossz után követik egymást. Az 
még csak megmagyarázható az aszállyal, ha 6 cm-es növeke
dést 4 cm-es követ, de 2 cm-es növekedés semmiképpen sem 
írható az aszály számlájára. Ilyen kis növekedéskor vadkárra 
kell gyanakodni. A leharapott, csúcsrügy nélküli vezérhajtás 
leszárad a legközelebbi rügyig, vagy leveles hajtás állapotban 
a legközelebbi levélhónalji rügyig. Ez a hajtásrész leszáradás 
után leesik. A csúcsrügy szerepét pedig az oldalrügy vagy a 
levélhónalji rügy veszi át úgy, hogy belőle fejlődik ki a 
vezérhajtás a szár egyenes meghosszabbításaként. A fiatal 
bükkújulat mindaddig képes a regenerálódásra, amíg van 
levélhónalji rügye. Ha a legalsó levél alatt harapja le a vad a 
bükkújulatot, az elpusztul. Tapasztalataim alapján az ilyen 
fiatal növény nem képes alvórügyet fejleszteni másodlagosan 
kialakult merisztéma-sejtekből. Ezen feltételezésem ellenőr
zése céljából fiatal bükkök legalsó rügy alatti visszavágásával 
mesterségesen is előidéztem ezt a helyzetet, s tapasztaltam, 
hogy azok nem hajtottak ki. Többéves korban ismert a bükk 
jó sarjadzóképessége. A sérült, 40-50 cm magas bükkújulat 
már bátran tőre vágható. Ezt a lappangó, alig észlelhető vad
kárt neveztem el Hubertusz-szindrómának, mely az egész 
térségben kísért, megnehezíti, kapkodóvá, kiszámíthatatlanná 
és bizonytalanná teszi a felújítások menetét, megkeserítve 
ezzel az erdőművelő és az erdőfelügyelő életét is. 

Nagy probléma az ilyen típusú vadkárral kapcsolatban, 
hogy nehezen kimutatható, illetve bizonyítható. Gondoljuk 
csak meg: egy teljesen épnek látszó bükk is lehetett vadkáros, 
de ezt bizonyítani csak akkor tudjuk, ha láttuk csúcsrügy 
nélküli hajtás állapotában. A visszaszáradás oka lehet fagykár 
és gombakár is. A téli vadkárok fiatal újulat esetében nyár 
elejére eltűntek. 

A fent leírt jelenség kapcsán elgondolkoztam azon, hogy a 
vadkár észlelésének és kimutatásának nem csak ez az egy 
gyenge pontja van. Az erdei vadkárról csak az erdőfelügye
lőség vezet nyilvántartást. Az erdőfelügyelőség által kimuta
tott vadkárstatisztika is félrevezető lehet, mert nem teljes 
körű. így nem segíti minden esetben a felújítások sorsáról való 
helyes szakmai döntések meghozatalát. 

Felújítóvágásokban (bükkösökben, cseresekben, tölgye
sekben egyaránt) legtöbbször akkor a legnagyobb a vadkár, 
amikor a kimutatás szerint nulla. A makkot még kikelés előtt 

megeszi a vad. Példaként említem az ugodi ólaki cserest, 
amely már 16 éve megbontott állapotban volt. 5-6 méteren
ként akadt benne egy-egy cserújulat. Az erdészet 1994-ben 
bekerítette a területei, s a következő évre már olyan kefesűrű 
újulat keletkezett, hogy helyenként nem lehetett közélépni. A 
mellette lévő ugyanolyan korú, ugyanolyan záródású cseres
ben néhány újulat akadt csupán. Az erdőrészletre írt vadkár 
végig nulla volt. 

A bükk esetében a helyzet azért veszélyes, mert az plasz
tikus koronája révén gyorsan bezárul. Ha ez újulat nélkül 
történik meg, akkor a bükk megjelenése érdekében szükséges 
további bontás hatására a termőhely elgyomosodik, sok eset
ben elszedresedik. Ilyenkor már csak igen nagy költségek 
árán hozható fel az újulat, nem beszélve arról, hogy az anya
állomány minősége egy bizonyos kor elérése után rohamosan 
romlani kezd. Célszerű minél előbb bekeríteni a területet. 
Kívánatos lenne, ha ezt a műveletet vadkáros területen már 
az előkészítő vágás megkezdésekor végeznénk el. 

Az utóbbi időben felügyeleti területemen csökkent a kimu
tatás szerinti vadkár. Nem vagyok meggyőződve arról, hogy 
ez hűen tükrözi a fennálló állapotokat. Farkasgyepűn a meg
bontott cseresek sikerének átlagértéke nem éri el a 10%-ot. A 
megbontott állományokban az általam kimutatott (és kimutat
ható) vadkár értéke nulla. 

Tarvágások után a folyamatban lévő erdősítésekben a vad
kárt megbízhatóbban tudtuk becsülni. A tarvágások arányá
nak csökkenése, a felújítóvágások arányának megnövekedése 
csökkentette a kimutatható vadkárt. Ha valamit hitelt érdem
lően nem tudunk mérni, következtessünk más módon a jelen
ségre. Például közvetett módon, mintaterületek alkalmazásá
val. Az a vadkár kimutatás, mely nem teljes körű, a valóságnál 
kisebb értéket mutat, félrevezető, csapdát állít valamennyi 
szakembernek. 

A fent leírt bonyolult, nehezen tetten érhető folyamatok 
érzékeltetik, hogy a minőségi és mennyiségi erdei vadkár 
pontos kimutatása felújítővágásokban csaknem lehetetlen. 
Amit tudunk: eredményes-e a felújítás? Ha eredménytelen, 
akkor elsősorban ne a kozmikus tényezőkre, a világméretű 
szárazodásra és melegedésre, hanem a vadlétszámmal kap
csolatos aránytévesztésünkre gyanakodjunk. 

„SoóS" INGATLANIRODA Egyéni Cég 
H-6000 Kecskemét, Nyír i út 41 . 

Tel/fax: (76) 497-022 

Tisztelt eddigi és leendő ügyfeleim! 
Kibővített tevékenységi körrel 

a következő szolgáltatásokat vállalom: 

0201 Erdőgazdálkodá s 
0202 Erdőgazdálkodás i szolgáltatás 
7422 Szakmai , tervezési tanácsadás 

éves erdőgazdálkodási tervek, 
erdőtelepítési pályázatok készítése, 

erdő művelési ágú ingatlanok forgalmazása, cseréje, 
egyesítése, erdőértékbecslés, 

erdővel kapcsolatos ügyintézés, bonyolítás 



Ismeretesek azok a számadatok, amelyek a hazai erdőtelepítés 
újabb feladatait fogalmazzák meg. A tervezett mérték megvalósítása 
azonban sok egyében kívül a termőhelyi viszonyoktól is függ, ezen 
belül a talajokmegszab talehetőségektóí. Erre tekin tettel célszerűnek 
látszik áttekinteni azt, hogy hazai talajaink milyen kitérjedésűek, 
milyen arányban borítják őket erdők, és az összehasonlításra alapoz
va lehet becsléseket, elképzeléseket kialakítani arra vonatkozóan, hol 
lenne célszerű elsősorban kereskednünk nagyszabású célok megva
lósítása végett. 

Továbbiakban számaadtokat mutatok be. Az országos számada
tokat Várallyay és munkatársai közölték az egyes talajtípusok hazai 
elterjedésére vonatkozóan, amásikszámsor az erdészeti üzemtervek
ből Mészáros Károly és munkatársai által kigyűjtött adatokat jelzi. 
Célszerűen nem bontottam le a fentieket talajtípusra, elegendőnek 
találtam a talaj-főtípusok szerepeltetését, tájékozódásra ezek is ele
gendő alapot szolgáltatnak. Az adatok bemutatása előtt szeretném 
megállapítani, hogy az üzemtervi adatok jobbára becsültnek vehe
tők, nincs minden esetben tételes helyszíni és laboratóriumi vizsgá
lat. Ez némi pontaüanságot okoz, de általános tájékozódásra megíté
lésem szerint így is felhasználható. 

A táblázatban a talaj-főtípusok hektárban kifejezett összes terü
letét (Várallyay alapján), valamint az erdővel borított területnagysá
got tüntettem fel, majd a kettő százalékos viszonyszámát jelöltem 
meg. 

Főtípus neve 
Összes 

teriilet ha 
Erdővel 

borított ha 
Erdősültség 

% 

Váztala jok 777 050 373 078 48,1 

Kőzethatású ta la jok 263 200 145 965 55,5 

Barna erdőtala jok 3 1 7 6 550 867 734 27,3 

Csernozjomok 1 091 580 3 5 7 2 3 3,3 

Szikes ta la jok 539 240 7 790 1,4 

Réti ta la jok 2 882 340 58 937 2,0 

Láptalajok 124 590 12 997 10,4 

Öntés- és hordalékta la jok 239 990 69 734 29,1 

Megjegyzés: A mocsári erdők talajaira vonatkozóan található 
adatok bizonytalanságot tükröznek, ezért ezek a táblázatban nem 
szerepelnek. 

Az adatok tanulmányozása segít abban, hogy valószínűsítsük 
azokat a talajokat, ahol erdőtelepítésre nagyobb mértékben számít
hatunk. Vegyük sorba a kimutatásban szereplő tételeket. 

1. A váztalajok erdősültsége jelentős, feltételezhetően a homok
területeinken található futóhomok és humuszos homok váztalajok 
adják az erdővel borítás nagyobb hányadát. Sziklás, köves váztalaj 
és kavicsos váztalaj helyileg kisebb kiterjedésben van, ezért ezek 
nagy része, ahol erdővel hasznosítható, ott már betelepültek vagy 
betelepítették őket. A tartalék a további erdőtelepítésre tehát főként 
a homokjaink ilyen talajtípusain helyezkedik el. A felhagyott és 
gyenge termőképességű homoktalajok azonban csak állami beruhá
záskéntjöhetnek számításba, mert magánerdő-tulajdonos itt nehezen 
fogja rászánni magát a sokféle kockázattal és főleg tömérdek költ
séggel járó erdőtelepítésre. Számolnunk kell a természetvédelem 
ellenérveire is, hiszen itt csak honosított fenyőfélékkel tudunk ered
ményt elemi, őshonos hazai fafajunk nem áll rendelkezésre. Ugyan
akkor a talajfejlődés megindítása érdekében, a talajvédelem szolgá
latában itt is szükség lehet erdőre. Elsősorban a honosodott gyom
növényekkel borított egykori szántókon. Az ősgyepekkel óvatosab
ban kell bánnunk, ezek természeti értéket képviselnek, tehát lehető
leg hagyjuk meg őket eredeti összetételükben. 

2. A kőzethatású talajok erdősültségének aránya a legmagasabb. 
Érthető, mivel a sekély gyenge vízháztartásé rendzina, humuszkar
bonát stb. talajok művelésére más ágazat nem vállalkozik, legfeljebb 
a szőlőművelés és legelő foglal el belőlük kisebb területeket. 
Amennyiben ilyen talajú területet bocsátanak rendelkezésünkre er
dőtelepítési célzattal, a legnehezebb feladatot itt kell megoldanunk. 
Egykori kopárfásítói tapasztalataim szerint több gond volt arendzina 
talajok humuszos feltalaján buján tenyésző fűnövényzet vísszaszo-
rításaitt, minta váztalajok látszatra nehezebb feladatot jelentő dolo
mit sziklás-köves váztalajának betelepítése fenyővel. Mivel más 
versenytárs az ilyen talajra alig akad. ezért számolhatunk azzal, hogy 
ilyen talajokból is több eshetőségünk lesz kapni erdősítésre. Bár a 
legtöbb sikert itt is a fenyőkkel lehet elérni, de főleg a barna rendzi-
nán molyhos és csertölgy is ültethető, tehát a tájvédelmi körzetekben 
ezeket kell előnyben részesítenünk. Gazdasági sikert nem sokat 
remélhetünk az ilyen talajoktól, mert nagyon száraz adottságűak, 
tehát beerdősítésük állami beruházásként valósítható meg. Talajvé
delmi megfontolások miatt mindenképpen helyes lenne újra erdővel 
fedni a legelőket. 

3. Nagyon alacsony abarna erdőtalajok erdősültsége, holott ezek 
az első számú és erdőtelepítésre leginkább érdemes talajok. Különö
sen ott, ahol lejtős területeken találjuk őket, erózióveszélynek kitéve 
vagy már részben elpusztított alakban. A legsürgetőbb feladataink itt 
jelentkeznek, mert itt az erdészet nemcsak a talajvédelmet szolgálja, 
hanem - különösen a Dunántúlon - a dombvidékek lapos, sík terü
letein lévő mezőgazdasági területek visszahódításával jövedelmező 
erdőgazdálkodást is folytathat. A mezőgazdasági túltermelési válság 
előbb-utóbb kikényszeríti ezek visszaadását az erdőnek, ezek után 
kell elsősorban kapaszkodnunk. 

4. A csernozjomok optimális feltételeket nyújtanak a mezőgazda
ság számára, erdőnek túl szárazak és a meszes talajokkal hazai 
fafajaink túlnyomó része nehezebben birkózik meg, itt tehát az az 
ésszerű, ha ezeket meghagyjuk a mezőgazdálkodás részére, legfel
jebb mezővédő erdősávok, majorfásítás, településvédelem számára 
lehet rájuk gondolnunk. Egy-két erdősültségi százalékemelkedés itt 
már bőven elég, nem érdemes többet kívánnunk. 

5. A szikes talajok erdőnek sem igazán alkalmasak. Szükségből 
és meghatározott szikes talajokon lehet ezzel foglalkozni, de csak 
talajjavítási célzattal, ezen a téren nincsenek és nem lehetnek nagyra 
törő terveink. 

6. A réti talajok erdőtelepítésre jó lehetőséget nyújtanak, ha a 
vízrendezések nem tették tönkre amegfelelő vízellátottságot. Kocsá
nyos tölgynek való termőhelyek ezek, de csak állandó vagy idősza
kos, esetleg változó vízellátóttságú hidrológiai adottságokkal kiegé-
szülten. A rétek legfőbb hasznosítója az állattenyésztés, az ilyen 
talajokon még akkor sem táplálhatunk nagyobb reményeket, ha az 
alacsony erdősültséget mérlegeljük. 

7. A láptalajok erdészeti hasznosítása megoldható, a szélerózió 
oldaláról megítélteti szükséges is lenne nagyobb arányú erdősültsé
get elérnünk, de azt is látnunk kell, hogy számos lápvidékünkön 
olyan vízrendezéseket hajtottak végre, nemegyszer úgy lecsapolták 
azokat, hogy az erdészet rendelkezésére álló fafaj választékkal jelen
tős területnövekedést nem tudnánk elérni. A meglévő erdők fenntar
tása, védelme azonban mindenképpen indokolt. 

8. Az öntés- és IwrdaléktaJajok azok a talajok a barna erdőtalajo
kon kívül, amelyek az erdőgazdálkodás számára a legtöbbet jelent
hetik. Kiváló nagy hozamú erdők nevelhetők itt, az erdővel jelenleg 
nem borított öntés- és hordalék talaj okon - a mély fekvésű zárvá
nyoktól eltekintve - az erdőgazdálkodás a legtöbbet ígérő ágazat. A 
mezőgazdaságnak az ilyen talajok aligha felelnek meg, mert a me
zőgazdasági növény általában nem birja a szeszélyes elöntéseket. 
Alacsony növényekről van szó, amelyeknek vízzel borítása pusztu
lásukat hozhatja, ezért itt az erdő számára jelentős lehetőségek 
nyílnak. Ha tehát választanunk lehet, akkor elsősorban az ilyen 
talajok irányában érdemes erőfeszítéseket tenni. Kevés olyan öntés
vagy hordaléktalajunk van, amelyen ne lehetne nagy hozamú füze
seket, nemes nyárasokat ültetni, utóbbiakat még akkor is, ha a terület 
magánkézben van. A gyors növésű nyarak még a magántulajdonos 
számára is előnyös megoldásnak tűnhetnek az erősen kockázatos 
mezőgazdálkodással szemben. Fentiekben rövid áttekintést adtam 
hazai talajaink erdősültségéről és rámutattam a lehetőségekre, ahol 
az erdőtelepítéseknek legnagyobb jövőjük lehet, erőfeszítéseinket 
ezekre érdemes összpontosítanunk. 



DR. T Ó T H I M R E 

Az erdők túlhasználata, 
elvékonyodása az 
Alsó-Duna-ártéren 

Országunkban a hullámtéri és az ármentett ártéri erdők együttes 
területe kb. 100300 ha. A három ártéri erdőgazdasági táj: aTiszaés 
mellékfolyói; a Közép-, és Alsó-Duna-ártér; a Szigetköz tájakennek 
81 %-át ölelik fel. A Baja környéki ártéri erdők és ezekből is a 
Gemenci TK.-be eső állami erdők területe 13 300 ha. 

Az ártéri erdők jelentősége nagy fatömegtermelő képességük 
révén országunk faellátásában megsokszorozza jelentőségüket. 
Nemcsak 2-3-szorosát adják fatömegben. hanem azért i s , mert a 
vastag lemezipari rönkök megtermelésére is képesek. Ezzel minő
ségben is további 2-3-szoros értéket termelnek átlagos vagy jó ter
mőhelyeiken. Tehát az értékes termőhelyet az ártéri termőhely és 
erdőtipológia figyelembevételével fatermelésre kell használni, le
gyen bárki azok tulajdonosa. 

Az Alsó-Duna-ártéri erdők adják a legnagyobb magassági mére
tet elérő kocsányos tölgy, magyar vagy sziavon kőris, fehér fűz, 
fekete nyár, fehér és szürke nyár és egyéb faegyedeit. A törzsfajelö
lések méretvételei igazolják ezt. Ezek az értékek szelektálással, 
szakszerű erdőgazdálkodással arányaikban még fokozhatok. 

A tervgazdálkodás annak idején megszabta a faárakat. A lemezi
pari rönkvastagság határa 35 cm volt. Köbméterenkénti egységára a 
70 cm vastag rönknek is azonos volt ezzeí. így a legtöbb fatömeget 
adó vágáskorhoz céltudatosan közel maradt a legnagyobb értéket 
nevelő vágáskor. 

Ha a vastagabb rönkköbméter egységára tovább emelkedik (piaci 
ár), akkor növedékértékük és vágáskoruk is emelkedik. Ha elérik 
ennek optimális értékét, beleértve a méretekkel arányos kitermelési 
és szállítási költségnövekedés értékcsökkentő hatását, akkor - ha
csak turista és kiránduló tömegek zavaró jelenléte és egyéb, a meg
szokott munkavégzéstől eltérőzavarás közre nem já t sz ik -a gemenci 
erdőtest minden értékének megőrzését az erre a vágáskorra épülő 
erdőgazdálkodás jól szolgálja. 

Ehhez azonban hozzátartozik néhány olyan előírás is, amely 
többletköltséggel jár. Ilyen például az, hogy nyárfajtákból csak a 
40-60 éves kort egészségben megélő és értékes lemezipari rönköt 
nevelő fajtákat szabad az erdőtömb belsejében alkalmazni. 

A másik az, hogy a természetes alsó szintet már ültetéskor képvi
seltetni kell a felújításban. 

A harmadik az, hogy a magas fekvésű és értékes aljnövényzetű 
erdőrészletekben csak télen folyhat fakitermelési munka. Ugyanez 
vonatkozik egyéb értékes, ritka növényfajt rejtő területre és a nagy
madarak fészkelőfáinak 100-200 m-es körzetére is. A fészkelőfák 
közelében sem ápológép nem állhat meg, sem emberek nem tartóz
kodhatnak. 

Folytatni kell a terület fokokon keresztül történő vízpótlási lehe
tőségének megjavítását, a víz útját álló feliszapolódások vagy áttöl
tések, feküfatorlaszok eltávolítását, mely munkát 1976-85 között 
már elkezdte a GAEVG erdőművelési részlege. E feltételekből a 
többletköltséggel járó tételek megtérítéséről gondoskodni kell. 

Külön kell azonban foglalkoznom a félreértett, félremagyarázott 
vagy támadott erdőgazdálkodási kérdésekkel, felkapott szólamok
kal. Mi bennük a szakmánkat terhelő jogos bírálat, mi a más okokra 
visszavezethető igazság és mi bennük a hatalmi expanziós törekvés 
sugallta hamisítás? Az erdők túlhasználata, elvékonyodása. 

A vastag, öreg erdők területcsökkenése tény. Túlhasználat azon
ban a magyar erdőkben megtermelt fa tömeghez képest nem történt. 
Mi okozza az ellentmondást? A fatömeg nagyobb hányadát termelik 
meg a középkorú erdők. A kitermelhető famennyiség az erdő hoza
déka. A hozadék szabályozásában az évenkénti, úgynevezett folyó-
növedék képezi a felső értéket. Ennyit soha nem írhatnak elő kiter
melésre az erdőgazdasági üzemtervek. A betervezett vágáskorok 
egészében létrejött növedék átlaga az átlagnövedék. Ez az előírás 
alsó határa. A kettő közé esik az előírt kitermelés fatömege. 

Az átlagnövedék a fiatalosok és az öreg állományok alacsony 
növedéke és a természetes fapusztulás, ritkulás miatt az előzőnél 
kisebb érték még akkor is, ha aközépkorú erdők területe szabályosan 
arányos a többihez képest. Magyarországon az Ötvenes évek nagy és 
a hatvanas évek jelentős erdőtelepítései miatt az elmúlt 20 évben 
megnőtt a középkorú erdők területe és aránya. Ez a tény még jelentős 
megtakarítás mellett is megemelte a kitermelhető fatömeget és vágá
séretté minősítette az egyébként még fenntartható öreg erdők egy 
részét azért, hogy fokozatos legyen a kitermelés emelkedése. Ez a 
szakmai magyarázat. 1974-89 között az Erdészeti Hivatal élén a 
Vízügyi Hivataltól átkerült közgazdász szakember állt. O termé
szetszerűen szakmájához híven az erdők maximális profitjának el
érését ösztönözte. Sikerágazattá tette ezzel az erdőgazdálkodást. 
Lombfaexportunk nemcsak fenyő- és cellulózimportunkat ellensú
lyozta, hanem jónéhány évben azt is meghaladta. Ez úgy volt elérhető 
- a növedékhez képest megtakarított fatömeg ellenére - , hogy a 
megtakarítás a gyenge termőhelyű, veszteségesen kitermelhető er
dőrészletekbenjelentkezett. Ezek aránya tehát megnőtt ajobbakhoz, 
a gyorsabban vastagodókhoz képest. Ez aközgadasági siker nem volt 
rablógazdálkodás, de nem is volt a szakmai etikával, az erdészhiva
tással összeegyeztethető. A vastag erdők csökkenésének egyéb okai 
is voltak. 

Az aszályos évsorozatok az erdők vastagodását általánosságban 
is visszafogták. Az ártéri erdőkben a medermélyülés az átlagos 
vízszintet is csökkentette, főként az aszályos években. Az öntöző 
árhullámokís megritkultak. Az ármentett ártéri erdők talajvízszintjét 
néhol még tovább süllyesztették a mezőgazdasági belvízrendezés és 
a meliorációs alagcsövezések. Akad azonban még sok egyéb ok, ami 
a talajvízszint süllyedését idézi elő. 

A régebben még a más erdők háromszorosát adó ártéri fanövedék 
a relatívan nagyobb vízellátás-csökkenés következtében fokozottab
ban mérséklődött, mint a csak csapadékra utalt többi tájban. Tehát 
időjárási, folyam- és vízrendezési, -elvezetési okok is akadtak. 

A fafajösszetétel változása is oka a vékonyodásnak. 
Az ártér keményfás erdeiben régebben a szil volt az uralkodó fa, 

15-20%. a 4-5% kőrissel, az 5-6% tölggyel szemben. A szil a tölgynél 
gyorsabb növésű, vastagabb fa volt. A vízrendezések okozta talaj
vízszint-süllyedés következtében fellépett szilfavész gombás beteg
ség kiölte a szilek 90%-át. E száradéktermelések is vékonyították az 
ártéri erdőket. A régi nemes nyarakat, a kései nyarat, korai nyarat 
40-50 éves korukban vágtuk. Ezek 20 éves koruktól már méretesek 
voltak. Aljuk természetes növényzete is kialakult ekkorra, és további 
20-30 évig kiegészítették az ártéri öregerdő képet. A 2x2 m hálózatú 
ültetés szabályos nyoma is eltűnt, feloldódott 20 éves korukig a 
csemeteszám Ötödére történt gyérítésekkel. Úgy tűnik, a termé
szetvédők fel sem ismerték azt, hogy ezek is nemes nyárasok voltak. 
Kritikáikból ezt lehet kikövetkeztetni. 

Sajnos az őshonos fekete nyarak gombás betegségeit okozó mik-
rogombák közül kialakultak és elszaporodtak azok, amelyeke nemes 
nyarakat 1955/56 tele óta és főképp az 1965. évi, az egész erdőt 
legyengítő rendkívül hosszú árvíz óta nagyon érzékenyen támadták. 
Ezért új, ellenállóbb fajtákkal kellett őket lecserélni. Az újabb és a 
Pó völgyének nyárültetvényeire alapozott nyárfanemesítés a rendkí
vüli gyors fiatalkori növekedési erélyre válogatta a nyárfajtákat. így 
az újabb nemesnyár-fajták zöme csak 20-25 éves életkorig tartható 
fenn. Ugyanis laza szövetű fájuk bélkorhadásra hajlamos. 20 év alatt 
nem tud kialakulni a természeteshez hasonló erdőkép, vagy ha igen, 
csak az utolsó 2-3 évben. A vastag erdők jelentős csökkenését okozta 
tehát az újabb nemes nyár-fajták bevezetése, hiszen teljes életkoruk
ból sokkal több (kb. fele) a fiatalosként megélt idő, mint pl. a korai 
nyár esetében, ahol ez legfeljebb az életkor negyedét tette ki. 

Az erdők vékonyodásában még annak is szerepe van, hogy ha 
kismértékben is, de nőtt a tölgy, kőris aránya a nyár-fűz, akác és a 
már említett szil, tehát a gyorsabban növő fajok arányához képest. 
Ez utóbbi ok hatása felgyorsul ma a középmagas fekvésben lévő és 
40 éves vágáskor szándékkal ültetett OP nemes nyárasoknak termé
szetvédelmi indokkal az olasz nyár vágáskorára lerövidített vágáse-
lőírásával. Ez a nyár-tölgy fafajcserét meggyorsító üzemtervi előírás 
a vágáskor lerövidítésével véleményem szerint árt a termé
szetvédelemnek. Kiiktatja a következő 20 év öregerdőit azért, hogy 
a területen ne 60 év múlva, hanem már 40 év múlva legyen középkorú 
tölgyes. Ennyit mondhatok az erdők elvékonyodásának fontosabb 
okairól. 


